《上一篇/Previous Article|本期目录/Table of Contents|下一篇/Next Article»

[1]王照财,赵其华,韩俊,等.台风作用下植被对斜坡稳定性影响的物理模拟[J].自然灾害学报,2013,04:145-152.

点击复

WANG Zhaocai, ZHAO Qihua, HAN Jun, et al. Physical modeling of the effect of vegetation on slope stability under typhoon [J]..2013,04:145-152.



台风作用下植被对斜坡稳定性影响的物理模拟(PDF)

《自然灾害学报》[ISSN:/CN:23-1324/X] 期数: 2013年04期 页码: 145-152 栏目: 出版日期: 2013-09-30

Title: Physical modeling of the effect of vegetation on slope stability under

typhoon

作者: 王照财1; 赵其华1; 韩俊2; 孔维伟1

1. 成都理工大学 地质灾害防治与地质环境保护国家重点实验室, 四川 成都 610059;

2. 核工业西南勘察设计研究院有限公司, 四川 成都 610061

Author(s): WANG Zhaocai¹; ZHAO Qihua¹; HAN Jun²; KONG Weiwei¹

1. State Key Laboratory of Geohazard Prevention and Geoenvironment Protection, Chengdu University of Technology, Chengdu 610059, China;

 ${\it 2. Southwest Geotechnical \& Design Institute of China Nuclear Industry, Chengdu}\\$

610061, China

关键词: 边坡稳定性; 植被; 物理模拟; 台风

Keywords: slope stability; vegetation; physical modeling; typhoon

分类号: P642

DOI: -

文献标识码: -

摘要: 在台风滑坡基本特征及失稳机理分析的基础上,采用物理模型试验对草本、灌木、乔木 三种类型植被在相同降雨和风荷载作用下对斜坡稳定性的影响进行了研究。试验结果表明:灌木根系提高了土体的抗拉强度,并且灌木对风荷载的响应较弱,对斜坡的稳定性较为 有利;乔木根系的固坡作用不明显,并由于植被向斜坡传递风力荷载而在土体中产生裂隙, 增加了斜坡下滑力和土体的渗透力,对台风滑坡稳定性产生不利影响;草本类斜坡的变形

象与台风滑坡植被覆盖情况及成因机制分析较为吻合。

Abstract:

On the basis of the basic characteristics and the mechanism of slope instability of the typhoon-induced landslides, physical model experiments were conducted with the goals of investigating the effect of herbs, shrubs and arbors on slope stability in the same rainfall and wind load. Experimental results show that the shrub's lateral root can increase the tensile strength of the soil. Meanwhile, the response of shrubs to wind load is weak, so the shrub is advantageous to the stability of the slope; the root reinforcement of the arbor to slope is unobvious, while the arbor can crack the soil by the wind load applied to the slope, which increases the sliding force of the slope and the seepage force of the soil, so the arbor is disadvantageous to the stability of the typhoon-induced landslides; the deformation and destruction of herb slopes is mainly affected by the typhoon rainstorm, and the stability of slopes lies between shrub slopes and arbor slopes;

破坏主要是受台风暴雨作用的影响,斜坡稳定性介于灌木和乔木类斜坡之间;该次试验现

导航/NAVIGATE
本期目录/Table of Contents
下一篇/Next Article
上一篇/Previous Article
工具/TOOLS
引用本文的文章/References
下载 PDF/Download PDF(2547KB)

推荐给朋友/Recommend

立即打印本文/Print Now

统计/STATISTICS 摘要浏览/Viewed 45 全文下载/Downloads 34 评论/Comments

RSS XML

the test phenomena are consistent with the condition of vegetation cover and genetic mechanism of the typhoon-induced landslides.

参考文献/REFERENCES

- [1] 薛根元, 俞善贤, 何风翩, 等. 云娜台风灾害特点与浙江省台风灾害初步研究[J]. 自然灾害学报, 2006, 15(4): 39-47. XUN Genyuan, YU Shanxian, HE Fengpian, et al. Damage characteristias of typhoon Rananim and primary research on typhoon disasters in Zhejiang Province[J]. Journal of Natural Disasters, 2006, 15(4): 39-47. (in Chinese)
- [2] 李铁军, 李晓华. 植被固坡机制的研究[J]. 水土保持科技情报, 2004(2): 1-3. LITiejun, LI Xiaohua. Studies on the mechanism of vegetation for slope protection[J]. Scientific and Technical Information of Soil and Water Conservation, 2004(2): 1-3. (in Chinese)
- [3] 解明曙. 乔灌木根系固坡力学强度的有效范围与最佳组构方式[J]. 水土保持学报, 1990, 4(1): 17-24. XIE Mingshu. A study on determining the effective limits of the tree and bush strength and the best diatribution of roots for stable slopes [J]. Journal of Soil and Water Conservation, 1990, 4(1): 17-24. (in Chinese)
- [4] 赵其华, 韩俊, 陈光平, 等. 台风"云娜" 与斜坡地质灾害时空关系特征分析[J]. 中国科技论文在线精品论文, 2011, 4(21): 1917-1923. ZHAO Qihua, HAN Jun, CHEN Guanping, et al. Analysis of time and space relationship between typhoon, rananim, and slope geological hazard[J]. Highlights of Sciencepaper Online, 2011, 4(21): 1917-1923. (in Chinese)
- [5] 王可钧, 李焯芬. 植被固坡的力学简析[J]. 岩石力学与工程学报, 1998, 17(6): 687-691. WANG Kejun, LI Zhuofen. Mechanical analysis of vegetation for slope reinforcement[J]. Chinese Journal of Rock Mechanics and Engineering, 1998, 17(6): 687-691. (in Chinese)
- [6] 徐则民, 黄润秋, 唐正光, 等. 植被护坡的局限性及其对深层滑坡孕育的贡献[J]. 岩石力学与工程学报, 2005, 24(3): 438-447. XU Zemin, HUANG Runqiu, TANG Zhengguang, et al. Limitations of biotechnical slope protection and contribution of vegetation to deep seated landslide preparation[J]. Chinese Journal of Rock Mechanics and Engineering, 2005, 24(3): 438-447. (in Chinese)
- [7] 言志信, 宋云, 江平, 等. 植被护坡中植物根和岩土相互作用的力学分析[J]. 应用数学和力学, 2010, 31(5): 585-590. YAN Zhixin, SONG Yun, JIANG Ping, et al. Mechanical analysis of interaction between plant roots and soil mass in slope vegetation[J]. Applied Mathematics and Mechanics, 2010, 31(5): 585-590. (in Chinese)
- [8] 陈光平. 台风引发温州市斜坡地质灾害的发育分布及影响因素研究[D]. 成都: 成都理工大学, 2011. CHEN Guanping. Study on Distribution Characteristics and Influencing Factors of Slope Geological Hazard Induced by Typhoon in Wenzhou[D]. Chendu:Chengdu University of Technology, 2011. (in Chinese)
- [9] 崔星, 袁丽侠, 陆彦俊. 台风诱发滑坡灾害的机理[J]. 自然灾害学报, 2010, 19(2): 80-84. CUI Xing, YUAN Lixia, LU Yanjun. Mechanism of typhoon-induced landslide hazards[J]. Journal of Natural Disasters, 2010, 19(2): 80-84. (in Chinese) [10] 罗先启, 葛修润. 滑坡模型试验理论及其应用[M]. 北京: 中国水利水电出版社, 2008.

备注/Memo: 收稿日期:2012-6-29;改回日期:2012-8-10。

基金项目:国家自然科学基金项目 (40772177);长江学者和创新团队发展计划资助(IRT0812)

作者简介:王照财(1987-),男,硕士研究生,主要从事岩土体稳定性及工程环境效应方面研究.E-mail:wangzhaocai1987@126.com

更新日期/Last Update: 1900-01-01